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Tisková zpráva 
 
ČSSZ informuje: Komu náleží vdovský nebo vdovecký důchod 
 
Praha 29. 10. 2013 
 
Česká správa sociálního zabezpečení (ČSSZ) využívá dušičkového období k tomu, aby informovala, kdo 

má nárok na vdovský nebo vdovecký důchod, na jak dlouho a za splnění jakých podmínek. Pracovníci 
okresních správ sociálního zabezpečení se totiž setkávají s nejasnostmi a mýty, které se týkají 
vdovských a vdoveckých důchodů.  
 
Kdo má nárok na vdovský/vdovecký důchod? 
Vdova nebo vdovec má nárok na vdovský nebo vdovecký důchod po manželovi nebo manželce, 
který/á byl/a poživatelem starobního nebo invalidního důchodu, nebo splnil/a ke dni 

úmrtí podmínku potřebné doby pojištění pro nárok na invalidní nebo starobní důchod 
podle zákona o důchodovém pojištění. Vdovecký nebo vdovský důchod vždy náleží též manželce nebo 
manželovi osoby, která zemřela následkem pracovního úrazu. 
 
Jak dlouho náleží výplata vdovského/vdoveckého důchodu? 
Vdovský nebo vdovecký důchod náleží po dobu jednoho roku od smrti manžela nebo manželky. 
 
Po uplynutí doby jednoho roku náleží výplata tohoto druhu důchodu, pokud vdova nebo vdovec 
splňuje některou z uvedených podmínek: 
 pečuje o nezaopatřené dítě - musí jít o dítě, které má po zemřelém nárok na sirotčí důchod, 

dítě, které bylo v rodině zemřelého vychováváno, jde-li o vlastní (osvojené) dítě vdovy či vdovce 
nebo bylo-li dítě alespoň jedním z nich převzato do dne smrti manžela nebo manželky do trvalé 
péče nahrazující péči rodičů, 

 pečuje o dítě, které je závislé na péči jiné osoby ve II., III. nebo IV. stupni závislosti, 
 pečuje o svého rodiče nebo rodiče zemřelého manžela, který žije ve společné domácnosti 

a je závislý na péči jiné osoby ve II., III. nebo IV. stupni závislosti, 
 je invalidní pro invaliditu třetího stupně, 
 dosáhl/a alespoň věku o 4 roky nižšího, než činí důchodový věk muže stejného data 

narození nebo důchodového věku, je-li důchodový věk nižší. 
 
Může dojít k znovuobnovení výplaty vdovského/vdoveckého důchodu? 
Nárok na vdovský či vdovecký důchod vznikne znovu, jestliže dojde ke splnění některé z uvedených 
podmínek do dvou roků po předchozím zániku nároku na vdovský či vdovecký důchod. 
K případné obnově výplaty nedochází automaticky, ale vždy na základě žádosti, uplatněné 
prostřednictvím příslušné okresní správy sociálního zabezpečení (v Praze Pražské, v Brně Městské). 
 
V praxi působí problémy především poslední podmínka, tj. dosažení alespoň věku o 4 roky 
nižšího, než činí důchodový věk muže stejného data narození nebo důchodového věku, je-li důchodový 
věk nižší. Lidem často není jasná, proto pro názornost uvádíme příklad: 
 
Žena nar. 27. 2. 1955, která vychovala 2 děti, ovdověla 1. 9. 2013. Vdovský důchod jí bude náležet 
po dobu jednoho roku od úmrtí manžela, tedy do 31. 8. 2014. O nezaopatřené děti nepečuje, není 
invalidní ani nepečuje o dítě či osobu závislou na péči. Pro nárok na výplatu vdovského důchodu 
po uplynutí jednoho roku od úmrtí manžela bude tedy rozhodující, kdy dosáhne svého 
důchodového věku nebo důchodového věku muže stejného data narození jako ona, 
od kterého se odečtou 4 roky. Důchodový věk této ženy je 60 let – dosáhne ho 27. 2. 2015. 
Důchodový věk muže stejného data narození je 63 let a 4 měsíce, věk o 4 roky nižší je 59 let 
a 4 měsíce, toho dosáhne 27. 6. 2014. Tohoto věku dosáhne dříve než svého důchodového věku. To 
znamená, že žena před 31. 8. 2014 splní jednu ze zákonných podmínek, tedy dosáhne věku o 4 roky 
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nižšího než je důchodový věk muže stejného data narození a výplata vdovského důchodu jí bude 
náležet i po uplynutí jednoho roku od úmrtí manžela.  
 
Komu vdovský/vdovecký důchod nenáleží?  
Vdovský nebo vdovecký důchod nenáleží po druhovi nebo družce, a to ani v případě jejich 
dlouhodobého spolužití a společné výchovy dětí. Nenáleží ani po rozvedeném manželovi nebo 
rozvedené manželce. Tento druh důchodu nenáleží ani po registrovaném partnerovi nebo 

partnerce.  
 
Vdovský či vdovecký důchod zaniká dnem uzavření nového manželství. Tuto skutečnost je 
vdova či vdovec povinen nahlásit ČSSZ. Pokud osoba po uzavření nového manželství znovu ovdoví, 
může vzniknout nárok na vdovský důchod po druhém manželovi či manželce.  
 
Nárok na vdovský důchod zaniká dnem právní moci rozhodnutí soudu o tom, že vdova úmyslně 

způsobila smrt manžela jako pachatelka, spolupachatelka nebo účastnice trestného činu. Totéž platí 
v případě vdovce a nároku na vdovecký důchod.  
 
Bližší informace o podmínkách nároku na vdovské a vdovecké důchody a radu v konkrétní situaci 
poskytnou každý pracovní den pracovníci okresních správ sociálního zabezpečení nebo call 
centra pro důchodové pojištění na telefonním čísle 257 062 860.  
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